
 

LATINSKÉ DEKLINACE SUBSTANTIV 
  

- jednotlivé typy substantiv se podle způsobu skloňování seskupují do skloňovacích 

skupin neboli DEKLINACÍ (původně se členění řídilo shodnou kmenovou 

samohláskou) – je jich celkem pět.  

 

 

PRVNÍ DEKLINACE – a kmeny 

Substantiva první deklinace jsou veskrze feminina. 

Výjimky: poeta/básník, incola/obyvatel, nauta/plavec, agricola/rolník a další – maskulina!!! 

 Koncovky rozlišovací: nom. sg. – a   //  gen. sg. - ae 

 Neplést s neutry v plurálu (-a) a s neutry podle třetí deklinace (gramma, -atis, n.) 

Podle vzoru femina se skloňují i ženské tvary adjektiv (bona/dobrá, antiqua/starobylá)      

a ženské tvary přivlastňovacích zájmen (tua/tvá, mea/má). 

    Singuár     Plurál  

Nominativ -a femina -ae feminae 

Genitiv -ae feminae -ārum feminarum 

Dativ -ae feminae -īs feminis 

Akuzativ -am feminam -ās feminas 

Vokativ -a femina -ae feminae 

Ablativ -ā  femina -īs feminis 

 

 

http://www.wikiskripta.eu/index.php/Latinsk%C3%A1_t%C5%99et%C3%AD_deklinace#Neutra

